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IL·LM. SR. ALCALDE-PRESIDENT DE L’AJUNTAMENT DE GAVÀ 

 
El Grup Ecologista Les Agulles – Ecologistes en Acció de Catalunya en base als objectius de defensa i 
protecció del medi ambient establerts als seus estatuts, mitjançant la present s’adreça a vostè i  
 
EXPOSA 
Que el passat 12 de febrer de 2008, la Junta de Govern de l’Ajuntament de Gavà va aprovar inicialment 
l’Avantprojecte d’obres d’urbanització bàsiques del Pla de Ponent. Aquest acord va ser publicat al Butlletí 
Oficial de la Província del 26 de febrer, quedant sotmès a informació pública pel termini de dos mesos 
des de la publicació. 
Que aquesta entitat es considera part interessada i, per tant, d’acord amb la legislació vigent formula les 
següents 
 
AL·LEGACIONS 
 
A. Incompliment del Real Decreto Legislativo 1/2008 

A.1. Contradicció amb els principis inspiradors de l’evaluació de l’impacte ambiental de projectes 
L’exposició de motius del Real Decreto Legislativo 1/2008, de 11 de enero, por el que se aprueba 
el texto refundido de la Ley de Evaluación de Impacte Ambiental de proyectos fa palesa amb una 
claredat meridiana quin és l’objectiu i principis inspiradors de la normativa. Així, el paràgraf segon 
parla de l’EIA com a eina per a evitar agressions contra la natura, permetent una millor presa de 
decisions a partir de l’anàlisi de les diferents alternatives possibles. Això emmarcat en els 
principis de la directiva comunitària que és l’origen de la legislació espanyola i catalana 
d’avaluació de l’impacte ambiental. Aquesta directiva, tal com ens recorda el paràgraf quart de 
l’exposició de motius, considera que els projectes han d’avaluar-se tenint en compte els efectes 
sobre la salut humana, el manteniment de la diversitat d’espècies i conservar la capacitat de 
reproducció del sistema com a recurs fonamental de la vida. 
Dels documents presentats i sotmesos a informació pública, es desprèn que no s’ha dut a terme 
cap mena d’anàlisi de les diferents alternatives possibles sobre aquest àmbit del territori de 
Gavà, sinó que s’ha pres com a punt de partida de forma acrítica allò establert a la Modificació 
del Pla General Metropolità (PGM) i al Pla Parcial del  sector. No estaria de més recordar aquí 
que ambdós documents, tot i estar aprovats definitivament, han estat recorreguts davant dels 
tribunals i que, per tant, hi ha la possibilitat que una sentència judicial els declarés nuls i, per tant, 
impossible d’executar. També el vial del Calamot, obra considerada com a “avanç del projecte 
d’urbanització”, ha estat declarat il·legal, i el corresponent recurs de l’Ajuntament davant del 
Tribunal Suprem és a punt de resoldre’s. 
D’altra banda, en cap dels documents presentats al voltant de l’Avantprojecte d’obres, s’ha 
analitzat l’impacte sobre la salut humana del projecte. De fet, sembla evident que per a la 
ciutadania de Gavà, la pèrdua de 111.000 ha. de bosc ha de representar un empitjorament de la 
qualitat de vida. 
Per tot això, considerem que hi ha prou arguments per a considerar que aquest projecte va en 
sentit contrari als principis inspiradors de les normes europees i estatals d’impacte ambiental. 

A.2. Incompliment de l’Objecte dels estudis d’Avaluació d’Impacte Ambiental 
L’article 1.3. del RDL 1/2008 estableix l’Objecte dels estudis d’avaluació d’impacte ambiental. 
Especifica que aquests estudis descriuran i avaluaran de manera apropiada els efectes directes i 
indirectes d’un projecte sobre 4 factors: 

a) El ser humà, la fauna i la flora 
b) El sòl, l’aigua, l’aire, el clima i el paisatge 
c) Els bens materials i el patrimoni cultural 
d) La interacció entre els factors esmentats anteriorment 

De l’anàlisi dels documents, es conclou que no s’ha avaluat els efectes de l’avantprojecte 
d’urbanització del Pla de Ponent sobre l’aire, el clima i, el que és més greu, sobre l’ésser humà. 
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Per tant, s’està incomplint l’article 1 del RDL 1/2008. 
A.3. Incompliment del contingut mínim dels estudis d’impacte ambiental 

L’article 7 del RDL fixa els continguts mínims (ampliables per l’administració ambiental, en aquest 
cas el Departament de Medi Ambient i Habitatge) d’aquest tipus d’estudis. Els documents 
presentats no contenen informació respecte dels següents punts preceptius: 

‐ Estimació dels tipus i quantitats de residus abocats i emissions de matèria o energia 
resultants (art. 7.1.a)). Aquest apartat, senzillament no existeix a l’EIA. 

‐ Exposició de les principals alternatives estudiades i una justificació de les principals 
raons de la solució adoptada, tenint en compte els efectes ambientals (art. 7.1.b)). 
L’apartat 4.5. Anàlisi d’alternatives, diu textualment: 
“(...) més que alternatives, es proposa una discussió sobre els models i estratègies 
d’intervenció” 

‐ Avaluació dels efectes previsibles directes o indirectes del projecte sobre la població 
(...), el sòl, l’aire, (...), els factors climàtics (...). Així mateix, s’atendrà a la interacció 
entre tots aquests factors. (art. 7.1.c)). Els document de l’EIA no conté cap anàlisi 
dels aspectes esmentats. 

Aquest article es considera que té el caràcter de legislació bàsica de protecció del medi ambient 
i, per tant, és de plena aplicació a Catalunya d’acord amb que el disposa la Constitució. 
Resulta patent, per tant, que l’EIA incompleix de forma clara les prescripcions de la legislació 
vigent en matèria d’Avaluació d’Impacte Ambiental, motiu pel qual caldria que el document 
sencer fos revisat incorporant tots aquests aspectes. 

A.4. Sobre la presentació del projecte de forma inamovible 
L’article 9 del RDL 1/2008, estableix que el projecte sotmès a EIA serà objecte del tràmit 
d’informació pública “en aquelles fases del procediment en les que estiguin encara obertes totes 
les opcions relatives a la determinació del contingut, l’extensió i la definició del projecte”. 
En la documentació presentada, es desprèn la voluntat absoluta de dur a terme el conjunt del 
projecte presentat, sense deixar oberta cap possibilitat a reconsiderar el seu abast territorial o 
temporal, a modificar substancialment el seu contingut, etc. Per tant, resulta deduïble la manca 
de voluntat de l’administració local (òrgan substantiu del projecte) a complir amb l’article 9 del 
RDL. 
 

B. Contradiccions entre el Pla Parcial (i el seu EIA) i l’Avantprojecte d’Obres 
B.1. Sobre la insuficient concreció de part de les mesures correctores 

L’avantprojecte d’obres d’urbanització tracta de manera excessivament somera i imprecisa, bona 
part de les indicacions de l’EIA del PGM. La Memòria de l’Avantprojecte d’obres omet la major 
part de les indicacions de l’EIA pel que fa a mesures correctores. Això és cert es especial pel que 
fa als apartats : 
5.1. Arranjament de la riera dels canyars 
5.3. Recuperació de l’estrat herbaci dels garroferars 
5.6 Tractament del verd urbà. 
5.17. Eficiència energètica a l’enllumenat públic. 
Resulta especialment significativa l’omissió total a aquest darrer aspecte, no trobant-se al 
document cap referència a la necessària eficiència energètica de la instal·lació de l’enllumenat 
públic. 
En aquest sentit, es proposa que s’incorpori al projecte la instal·lació de lluminàries dotades de 
cèl·lules fotovoltaiques i bateries que puguin cobrir la totalitat de la seva despesa energètica. 

B.2. Sobre la insuficiència del Pla de Vigilància Ambiental 
L’article 17 de les Ordenances reguladores del Pla Parcial defineix els objectius i plantejaments 
del Pla de Vigilància Ambiental. Els objectius del Pla són: 

‐ Comprovar la natura i magnitud dels impactes previstos, detectar desviacions i, si 
s’escau, introduir elements de correcció. 

‐ Assegurar la correcta implementació de les mesures correctores i de les pràctiques 
preventives establertes a l’estudi d’impacte. 

‐ Determinar l’eficàcia de les mesures proposades. 
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El Pla de Vigilància ha de vetllar d’una banda per l’acompliment de totes les pràctiques 
preventives indicades durant la fase d’obra (segons estudi d’impacte ambiental), i de l’altra per 
l’execució de les mesures correctores. Ara bé, aquest seguiment no ha de consistir únicament en 
una validació qualitativa (aplicació de la mesura o no), sinó en un monitoratge que permeti 
avaluar l’èxit de les mesures aplicades i l’evolució al llarg del temps d’un seguit de paràmetres 
clau. 
L’EIA de la modificació del PGM i del Pla Parcial estableix tota una sèrie de pràctiques 
preventives durant les diferents fases d’obra. La taula-resum del final de l’apartat 4.3. d’aquest 
EIA sintetitza en 27 pràctiques generals les 48 accions concretes que es desenvolupen a la fitxa 
per a cada element de possible impacte.  
El document presentat de l’avantprojecte d’obres només presenta al seu EIA (apartat 6) una breu 
taula on s’esmenten 8 paràmetres a controlar en general per al projecte. Aquests 8 paràmetres 
no recullen de cap manera les 27 pràctiques preventives a realitzar durant la mateixa execució 
de les obres i que exigia el Pla Parcial (ordenances reguladores i EIA). És fonamental assenyalar 
aquí que l’EIA del Pla Parcial assenyalava al llarg de tots els apartats dedicats a analitzar els 
diferents aspectes ambientals i avaluar els possibles impactes, que bona part d’aquests es 
preveia que es produíssin durant la fase d’obres, moment en el que resulta clau intervenir per tal 
de corregir aquests impactes. 
El Pla de Vigilància Ambiental tampoc recull el seguiment de pràcticament cap de les 19 mesures 
correctores per a les quals l’EIA del Pla Parcial fixava la necessitat de controlar: “instruments de 
vigilància i paràmetres de seguiment, que són els que permetran analitzar les tendències al llarg 
del temps”. 
L’article 6 de les Ordenances reguladores del Pla Parcial, estableix que Les determinacions i 
mesures correctores de l’estudi i/o declaració d’impacte ambiental i annexes (...) de la 
Modificació del PGM del Pla de Ponent són d’obligat compliment al present Pla Parcial i les 
seves ordenances reguladores, i als corresponents projectes d’urbanització i projectes 
d’edificació, tant privats com públics. 
D’aprovar-se el Pla de Vigilància Ambiental en l’actual redactat, el projecte d’obres d’urbanització 
quedaria absolutament desprovist d’una vigilància ambiental efectiva que garantís l’acompliment 
dels plantejaments dels EIA incomplint-se, per tant, la normativa vigent. 

B.3. Sobre la inconcreció de les mesures correctores a dur a terme abans de les obres 
d’urbanització 

L’article 26 de les Ordenances Reguladores del Pla de Ponent fixa la necessitat de dur a terme la 
totalitat d eles mesures correctores exposades, de manera simultània a les obres i, en alguns 
casos, de forma prèvia al seu inici. 
Ni l’Avantprojecte d’urbanització ni el seu EIA contemplen en cap moment la realització 
d’actuacions prèvies o preventives, que podrien amortir, reduir o eliminar alguns dels impactes 
previsibles durant la fase d’obres. En aquest sentit, i a tall d’exemple, es poden esmentar les 
pràctiques preventives i observacions respecte de l’impacte provocat a diferents vectors i les 
solucions i mesures preventives en quant als següents aspectes esmentats a l’apartat 4 de l’EIA 
de la modificació del PGM: 
1.4. Edafologia, 2.1. Prevenció d’incendis, 2.2.3. Fauna: amfibis, 2.2.4. Fauna: ocells. 
En conseqüència, creiem que pot entendre’s que la no previsió de cap actuació prèvia a l’inici d 
eles obres també significa una vulneració per part de l’Avantprojecte d’obres d’allò establert al 
Pla Parcial. 

B.4. Sobre la necessitat d’evitar l’hiperfreqüentació als parcs de ribera 
La funcionalitat dels parcs de ribera, tal i com es descriu reiteradament a l’EIA, és formar l’eix 
vertebrador del connector ecològic i paisatgístic del Pla de Ponent. En aquest sentit, la 
consideració dels Parcs de ribera com a espais on es produirà un important ús públic resulta 
certament contradictori amb la seva vocació d’espai el més natural possible que pugui actuar 
com a connector. Bona part de la fauna que pot utilitzar aquest curs fluvial com a connector és 
fauna que rebutja els assentaments humans i que pot veure condicionada la seva presència a 
l’efectiva llunyania d’activitats humanes.  
Per això, resultaaria molt més adient, que en la formulació dels parcs de ribera es busqués una 
actuació tendent a evitar, prevenir o, al menys, limitar el seu ús públic. Això es podria aconseguir 
a través d’una revegetació de les riberes de la riera amb vegetació arbustiva densa, i limitant al 
màxim el nombre i longitud dels trams amb senders i itineraris habilitats per al seu ús social. En 
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aquest sentit, a més d’afegir el concepte a l’EIA, convindria rectificar l’apartat 7.7. 1. de la 
Memòria de l’Avantprojete d’obres, en el sentit que les obres i estructures han de permetre 
fonamentalmen que els parcs de ribera pugin acomnplir el seu paper de connectors ecològics, no 
representar en primer lloc un espai de “passeig agradable”. 
Considerem que aquesta reformulació hauria de quedar reflexada a l’Avantprojecte d’obres 
d’urbanització. 
 

B.5. Sobre la inapropiació de la vegetació escollida per la seva alta demanda hídrica 
L’article 6 del Capítol VII de les Ordenances del Pla Parcial (ordenances ambientals) defineix els 
criteris d’enjardinament al sector. El seu punt tercer diu: 
La selecció d’espècies es realitzar+a amb criteris de naturalitat, baixa demanda hídrica i 
resistència a la contaminació urbana amb les següents consideracions: 
a) Priorització de l’ús de vegetació xeròfita autòctona (mediterrània), presents ja al territori. 
b) La superfícia coberta amb cespitoses es realitzarà preferentment amb xeròfites autòctones. 
L’article 21 de les mateixes ordenances ambientals esmenta una llista de cent espècies darbres, 
arbusts i  herbes factibles de ser utilitzats com a espècies de xerojardineria al disseny del verd 
urbà i de l’arbrat del sector. 
Tantmateix, la Memòria de les obres d’urbanització bàsiques i complementàries esmenta a 
diferents plànols, entre ells l’Annex II/sc_general, la previsió d’implantar fins a 1.251 nous peus 
d’espècies arbòries les quals hauran de ser regades permanentment. Així mateix, es preveu la 
implantació de fins a 1.097 peus d’arbres amb reg d’implantació durant els primers 5 anys. D’un 
senzill càlcul d’unes necessitats de rec de 100 litres/peu i mes, es dedueix una previsió de 
consum d’aigua d’ 1,5 Hm3 a l’any. Fins i tot reduint aquesta quantitat a la meitat (0,75 Hm3), és 
fàcilment deduible que el règim hídric de la zona no permeti abastir aquesta aigua de rec amb els 
dipòsits previstos per a recollir part de l’aigua caiguda a la conca de Canyars.  
En situacions de sequera com l’actual, en què l’ús d’aigua de la xarxa d’abastament està 
prohibida per al rec, i en què l’explotació dels recursos subterranis por arribar a un sostre aviat 
degut al risc de salinització de les aigües freàtiques per la intrusió marina, pot ser una temeritat 
planificar aquests volums de despesa d’aigua. 
Més encara si tenim en compte que el projecte també preveu fins a 97.550 m2 d’espais verds 
corresponents a la hidrozona 1 (rec permanent). En la mateixa línia que l’argument anterior, en 
uns moments en que les restricions en el consum d’aigua de xarxa estan plantejant fins i tot la 
limitació per a consum humà, no sembla gaire raonable preveure aquestes 10 Ha de ver de reg 
permanent. 
Però, deixant de banda les qüestions de sentit comú i fins i tot les estrictament numèriques i 
estadístiques, està el fet que la Memòria de l’Avantprojecte d’obres esmenta als diferents 
apartats descriptius i plànols dels sectors, peròp per exemple al seu apartat 8.2., pàg. 15 i 16, i a 
l’Annex I/sb_E que s’utilitzaran espècies com l’Om (Ulmus pumila i Ulmis resista), iq ue es 
plantarà al marge de les reieres espècies grans consumidores d’aigua com Salix alba, Populus 
alba, Populus nigra, les quals no es troben entre les espècies identificades per l’EIA del PGM 
com a espècies de baix consum d’aigua i,per tant, estarien prohibides per al Projecte d’obres. 
Es dóna la circumstància, a més, que l’extensió actual de la malaltia “Grafiosi de l’om” està 
matant a la immensa majoria d’oms de la península ibèrica, per tant és com a mínim imprudent 
preveure l’ús d’aquesta espècie quan hi ha un altíssim nombre de probabilitats de que morin en 
poc temps. 
També s’especifica l’ús d’espècies com Eleagnus angustifolia  o Fraxinus angustifolia, també 
espècies impròpies de xerojardineria i per tant no autoritzades per al desenvolupament del 
projecte d’obres. 
Caldria substituir la previsió d’ús d’espècies altament consumidores d’aigua per espècies més 
xeròfites, tal i com diu l’EIA de la modificació del PGM. Aixi mateix, resulta totalment necessari 
descartar la instal·lació d’hidrozones I, de reg permanent. En el seu lloc, es proposa reconverir 
aquests 95.000 m2 a hidrozona II, mitjançant l’ús de gramínies mediterrànies i espècies pròpies 
de les tècniques de xerojardineria. 
 

C. Contradiccions entre l’Avantprojecte d’obres i l’Estudi d’Impacte Ambiental, i dèficits  
d’aquest. 
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C.1. Sobre l’absència de mesures correctores de la desaparició d’un hàbitat important 
L’EIA esmenta al seu apartat 4.1. (pàg. 35) la rellevància de la desaparició del 100% dels 
conreus herbacis de secà (cereal). Aquests conreus resulten imprescindibles per al manteniment 
d’una sèrie d’ocells propis d’espais oberts agrícoles, espècies actualment molt amenaçades 
precisament per la pèrdua constant del seu hàbitat provocada per l’abandonament de cultius. 
Sorprenentment, però, el document no marca la necessitat de mantenir aquest tipus de conreu a 
cap lloc del sector del Pla de Ponent, malgrat la seva gran extensió i la seva rellevància 
ambiental. 
Creiem fonamental el manteniment d’un espai de, al menys, 20.000 m2 de conreus herbacis de 
secà (cereals), altrament, l’impacte de la urbanització seria inassumible. 

C.2. Sobre el no acondicionament d’un espai òptim per a quiròpters. 
L’EIA analitza la viabilitat de l’aprofitament d’un hàbitat (en concret, parlem de l’antiga mina del 
Caçagats) com a espai susceptible de ser utilitzat pe espècies de rat-penats. Així, a l’apartat 2. 
Descripció del medi (pàg. 24) es diu que En tot cas, es proposarà que els seus tancaments siguin 
permeables al pas de ratpenats. 
Sorprenentment, no s’ha trobat al document de l’Avantprojecte d’obres cap referència a aquesta 
adapatació de la boca de la mina per al pas de quiròpters. 
Entenent que la indicació de l’EIA és d’obligat compliment, creiem que la Memòria i plànols de 
l’Avantprojecte d’obres hauria de contemplar aquest requeriment. 

C.3.  Sobre el no establiment de mesures correctores de l’impacte paisatgistic 
L’apartat 4.2. de l’EIA analitza la pèrdua de camp de visió des de diferents punts de Gavà i 
Castelldefels si es dugués a terme l’acció constructora. Així, des de dos punts (barri canyars de 
Castelldefels i des del Delta del Llobregat), l’impacte és superior al 50%, representant una 
afectació evidentment molt greu. La mesura proposada (pantalla arbòria a la vora del tren) si bé 
evitaria la visió directa dels edificis, no evitaria de cap manera la pèrdua de visibilitat dels espais 
del Pla de Ponent que el document analitza. I és que front aquest greu impacte paisatgístc, no es 
proposa cap mesura correctora. 
Considerem que l’impacte analitzat és inassumible i que, tenint en compte que és degut en bona 
mesura a l’alçada de les torres que es construeixen a la part més baixa (PB+8) del sector, el més 
adient seria rebaixar la seva dimensió i acotar-los a una alçada màxima de PB + 6 pisos. 

C.4. Sobre necessitats més elevades d’evitar la contaminació lumínica 
L’apartat 5.8. de l’EIA ja preveu la prevenció de la contaminació del cel nocturn a través d’una 
sèrie de mesures. No contempla, tanmateix, una d’important: la previsió d’utilitzar paviments i 
asfalts antireflactants, que evitin que la projecció per sota de l’horitzontal de les lluminàries sigui 
reflectida cap al cel d’una forma significativa. Aquesta mesura és d’obligat compliment, tal i com 
estableix l’article 16 de l’Ordenança Ambiental del Pla Parcial. 
D’altra banda, els diferents ponts que creuen la Riera dels Canyars poden causar una afectació 
lumínica sobre la pròpia riera, provocant que el seu paper de connector ecològic es vegi minvat a 
causa del rebuig de la majoria d’espècies salvatges crepusculars i nocturnes cap als llocs 
il·luminats artificialment. 
Per això, es planteja la necessitat de trobar sistemes d’il·luminació que no tinguin incidència 
sobre la llera de la Riera especialment des dels ponts que la creuen, o bé de deixar aquests 
ponts sense instal·lació de lluminàries. 

C.5. Sobre la necessitat de millorar tot el tram de la Riera dels Canyars 
L’apartat 9.1. de la Memòria explicita al seu apartat a) 1. les actuacions de condicionament de la 
llera i els marges de la Riera, però només parla del tram entre la corba principal situada al barri 
de canyars i la línia del ferrocarril. L’estat actual de la riera, amb la urbanització del sector de 
Castelldefels proper fa que l’impacte i l’amenaça sobre aquest corredor ecològic arran de la 
proximitat de les activitats humanes sigui elevat al llarg de tot el traçat pel sector, a excepció de 
la zona més propera a La Sentiu. Resulta, per tant, necessari intervenir per a millorar sobretot els 
marges, fent-los menys permeables a la presència humana i d’animals de companyia 
assilvestrats (gats, gossos), que pertorben la fauna salvatge, i fer-ho a tot el llarg del traçat de la 
riera i no només a un sector. 
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I, per tot l’exposat,  
  
SOL·LICITO 

1. Que es tingui aquesta entitat per compareguda al tràmit d’exposició pública. 

2. Que es considerin les il·legalitats i insuficiències manifestes exposades i que, per tant, es retiri el 
projecte per considerar-se que els impactes causats serien inassumibles. 

3. Que, cas que es decideixi esmenar les deficiències i tornar a presentar el projecte, es tiguin en 
compte les al·legacions formulades i s’incorporin al projecte d’urbanització. 

4. Que se’ns informi raonadament de la resolució d’aquestes al·legacions. 

 
A Gavà, 26 d’abril de 2008. 
 


